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 Beste
leden

VAN HET BESTUUR

Het begin van 2023 is feestelijk ingeluid met  
een goed gevulde ruimte als vanouds op ons 
Bijenpark, een prachtige speech van de voor
zitter waarbij hoogtepunten en weetjes uit het 
afgelopen jaar voorbij kwamen, de traditionele 
toost mét een oliebol en glaasje lekkers, een 
interactieve Buzz quiz waarbij Ingrid Dantzig  
de hoofdprijs won en heel veel gezellige ge
sprekkken. 

De Algemene Ledenvergadering (ALV) vond  
dit jaar in februari plaats, met zo’n 30 mensen, 
waar Harmke een mooi visueel overzicht heeft 
gepresenteerd van het afgelopen jaar. Een uitge
breid jaarverslag dat met veel zorg door het be
stuur en de vele commissieleden is gemaakt, is 
vantevoren via mail met u gedeeld. Reflecties, 
budgetten en genoeg plannen om veel zin in ons 
verenigingsjaar te krijgen, we hopen dat u het 
toch (nog) doorleest, ook al kon u er niet bij zijn 
dit keer. 

Het Huishoudelijk Reglement van mei 2020, ook 
al zo’n interessant verenigingsdocument, zal 
spoedig een kleine update krijgen. Met name de 
appendix waarin de organisatie van de verschil
lende bestuursrollen en commissietaken worden 
toegelicht lopen we nog eens na. Op de ALV is 
nog eens duidelijk geworden waar er noodzaak 
is voor nieuwe instroom van vrijwilligers, met 
name in 
x de Gebouwen en Faciliteitencommissie; voor 
leden die zich verantwoordelijk voelen om bij te 
dragen aan een fijne plek waar we elkaar kunnen 
vinden én activiteiten kunnen blijven organise
ren
x de Redactie; waar Cor Vonk Noordegraaf  
afscheid heeft genomen na een zeer lange en 
bijzonder goede inbreng; om de continuering  
te waarborgen van ons blad Bijpraten met hoge 
kwaliteit. Leuk weetje: Cor vertelde dat hij met 
plezier terugkijkt naar de speciale uitgave die in 
het teken van Herman Groen stond waar de 

SIMONE VAN DE GRAAF

Het bijenseizoen staat voor de 
deur, eenieder is zich zoetjes aan 
aan het voorbereiden en staat 
te popelen om de bijenvolken 
te inspecteren. Mocht u mooie 
waarnemingen doen, vragen 
hebben of onverwachte (varroa) 
zaken tegenkomen, deel ze binnen 
de vereniging!
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of aan het gebouw willen uitvoeren. De nieuwe 
buitenwand moet nog een keer geschilderd  
worden, de vijverrenovatie komt aan de orde en 
een plan van de Tuin commissie voor extra vaste 
beplanting is goedgekeurd. 

De Tuincommissie bij monde van Jan Westerhof 
vertelde op de ALV dat er in 2023, naast de ge
bruikelijke maandelijkse zaterdagochtenden, 
ook dinsdagavonden beschikbaar komen voor 
het broodnodige tuinonderhoud. We kunnen 
erg trots zijn op de mooie tuin die we om ons 
gebouw hebben gecreëerd. De tuin is een pre
sentatie van de veelbesproken aandacht voor de 
biodiversiteit en kan een educatief doel dienen 
voor cursisten en mensen van buiten onze ver
eniging. Reden genoeg om de tuin tip top in orde 
te houden. De vereniging zou een enorme boost 
kunnen krijgen als IEDER LID / BEGUNSTIGER 
zich in hun privé agenda 1 zaterdagochtend of 1 
dinsdagavond vrijmaakt om zich vies te maken 
in de Amstelveense buitenlucht en meteen ook 
andere imkers leert kennen!  

Namens het bestuur (voor de laatste keer),
Simone van de Graaf

PS: Ik heb veel bijzondere mensen ontmoet in 
mijn bestuursfunctie en ervaringen opgedaan 
die ik niet had willen missen. Zoals in het  
jaarverslag is te lezen blijf ik nog wel in de  
PR & Evenementen commissie komend jaar en 
kijk ik uit naar de leuke (educatieve) activiteiten 
om onze passie te delen, dus hopelijk  
TOT ZIENS! x

VAN HET BESTUUR

EEN AANVULLING WAT ER NA DE ALV, HET BEGIN 
VAN HET NIEUWE SEIZOEN, AL UITGEVOERD IS. 

Naar aanleiding van de presentatie van het 
jaaroverzicht op de ALV en de conclusie dat de 
gebruikte beamer die toch simpele presentatie 
niet meer aankan, is er een nieuwe aangeschaft 
en zijn we daarmee weer aangesloten op 2023. 

Op de ALV is het herindelen van de tuin be
sproken en de aanschaf van nieuwe beplanting 
goedgekeurd. Dit is inmiddels gerealiseerd.  
Een verslag komt in het volgende nummer.

En als laatste het gebouw zelf. Iedereen 
heeft de emmers zien staan vol water na een 
regenbui. Goed nieuws, het dak is opnieuw 
bekleed en weer waterdicht en er is nog meer 
opgeknapt en gerepareerd. Meer hierover de 
volgende keer.

Harmke van de Fliert

RVD zelfs lucht van had gekregen en zich tegen
aan bemoeide.
x het Bestuur; doordat ikzelf ben afgetreden 
zoeken we een vijfde bestuurslid. Ik ben blij dat 
het penningmeesterschap door Ivan Mullier heel 
enthousiast wordt opgepakt en gun de vereniging 
nog een aanvulling van het bestuur tot een on
even aantal, wat gewoonweg meer armslag geeft 
om zaken goed op te pakken én vooral erg leuk 
is om te doen naast het imkeren.

U weet natuurlijk dat we altijd op zoek zijn naar 
vrijwilligers voor grote en kleinere, ad hoc of meer 
frequente klussen. Vrijwilligers die het winkel
team versterken en werkzaamheden in de tuin 
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GEZOCHT: 
algemeen bestuurslid voor het  
bestuur van de vereniging

Binnen het bestuur van de Imkers vereniging Amstelland is ruimte 
ontstaan voor het aanstellen van een vijfde bestuurslid. Het bestuur 
coördineert en faciliteert de activiteiten van de vaste en tijdelijke 
commissies binnen de vereniging en is ook verantwoordelijk voor 
het formuleren van een meerjarig beleidsplan. Ben je A of B lid,  
heb je affiniteit met bestuurlijke en organisatorische taken en wil  
je graag een bijdrage leveren aan onze bloeiende vereniging?  
Neem dan contact op!

WAT BIEDEN WIJ:

p De kans om een bijdrage te leveren aan het optimaal functioneren 
van de vereniging en aan het toekomstbestendig maken van die 
vereniging.

p De mogelijkheid om binnen en buiten de vereniging een netwerk 
op te bouwen met andere imkers en betrokkenen.

p Deel uit maken van een bevlogen en ambitieus bestuur met een 
prettige en ontspannen bestuurscultuur.

WAT VRAGEN WIJ:

p Enthousiasme voor de vereniging en de wens om een bijdrage te 
leveren.

p Ervaring en/of affiniteit met bestuurlijke taken.
p De bereidheid om 1x per maand te vergaderen met het bestuur en 

aanwezigheid bij het merendeel van de verenigingsbijeenkomsten.
p Met oog op de continuïteit van bestuur worden ook jonge en/of 

nieuwe leden van de vereniging nadrukkelijk gevraagd te reageren.

INFORMATIE EN CONTACT:

p Harmke van de Fliert, voorzitter bestuur,  
nbv.amstelland@gmail.com, 0620983641

p Frank Wille, algemeen bestuurslid, 
 nbv.amstelland@gmail.com, 0610075250 x

GEZOCHT: 
drie leden voor de gebouwen en  
faciliteiten commissie

De gebouwen en faciliteiten commissie van de Imkers vereniging 
Amstelland heeft dringend behoefte aan uitbreiding en verjon
ging. Met een “gemiddelde” leeftijd van ruim boven de 80 jaar 
worden regulier en incidenteel onderhoud een steeds grotere 
uitdaging. Ben je lid, heb je twee rechterhanden en wil je graag 
een bijdrage leveren aan onze bloeiende vereniging? Neem dan 
contact op!

WAT BIEDEN WIJ:

c De kans om een bijdrage te leveren aan een essentieel aspect 
van de vereniging; het functionerend houden en verbeteren van 
het verenigingsgebouw en de andere opstallen op het bijenpark.

c De mogelijkheid om contacten binnen en buiten de vereniging 
uit te breiden met andere imkers en externe betrokkenen.

c De mogelijkheid om input te leveren voor het verder optimali
seren van de verenigingsfaciliteiten.

WAT VRAGEN WIJ:

c Enthousiasme voor de vereniging en de wens om een bijdrage 
te leveren.

c Een affiniteit met het doen of laten uitvoeren van allerhande 
klussen in en rondom gebouw en stallen.

c Specifieke ervaring in bouw, onderhoud of faciliteiten manage
ment is mooi meegenomen.

INFORMATIE EN CONTACT:

c Henk Kooij, voorzitter gebouwen en faciliteiten commissie,  
nbv.amstelland@gmail.com, 0620906939

c Frank Wille, bestuurslid, coördinator bestuur tuin en gebouwen,  
nbv.amstelland@gmail.com, 0610075250 x
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ALV
VAN HET BESTUUR

3. Er is substantieel extra werk voor de penning
meester, omdat de vereniging steeds meer taken 
en projecten op zich nam.
4. Verkopen zijn niet alleen via de winkel, maar 
ook via de Beemstermarkt, Amstellanddag en 
Landelijke Open Imkerijdagen gegaan. 
5. De verkoop omvat niet alleen winkelartikelen 
maar ook evenementenartikelen en incidenteel 
plantjes van derden.
6. Er zijn geen goede afspraken gemaakt voor 
het gebruik van tegoedbonnen in de winkel.
7. Er zijn ook geen goede afspraken gemaakt over 
de inkoop van ruwe was, van de wassmelterij en 
derden.
8. Projecten en activiteiten kopen hun spullen 
in de winkel maar ook bij derden. 
9. Project A9 ontvangt bedragen van RWS en 
NBV voor de uitvoering, onduidelijk is in hoe
verre de afgesproken prestaties ook geleverd 
worden.
10. Voor aankopen in de winkel is niet alleen 
gebruik gemaakt van pinbetalingen, maar ook 
met contant geld en overschrijvingen.
11. Voor niet winkelverkopen zijn ook QRcodes 
ingevoerd.

AANBEVELINGEN
Aan de hand van deze bevindingen kwamen de 
kascommissieleden tot de volgende twee aanbe
velingen:
1. Het is aan te bevelen om goede afspraken te 
maken met alle betrokkenen en verbeteringen in 
het administratiesysteem aan te brengen om te 
komen tot een boekhouding die minder arbeids
intensief is voor de penningmeester en de con
trole vereenvoudigt.
2. Gezien de status van het gebouw en de stal
len, het advies om een meerjarig onderhouds
programma op te stellen met de bijbehorende 
begroting opdat toekomstige kosten goed in 
beeld komen en de middelen beschikbaar zijn. 

Het jaarverslag werd goedgekeurd en vervolgens 
werd medegedeeld dat Simone, na vele jaren 
inzet, zich niet herkiesbaar stelde voor een be
stuursfunctie.
Als nieuw aangestelde penningmeester onder
schrijf ik de bevindingen en aanbevelingen van 
de kascommissie. Om gevolg te geven aan de 
aanbevelingen is inmiddels overgestapt naar een 
gebruiksvriendelijk online boekhoudprogramma. 
Na overleg en input van diverse (commissie) leden 
zal ik in overleg met het bestuur een aantal wijzi
gingen doorvoeren met als doel een transparante 
en minder arbeidsintensieve boekhouding voor 
onze vereniging. 

Heb je vragen, suggesties en/of aanbevelingen 
schroom niet om contact met mij op te nemen. 
Een mailbericht kan worden gestuurd naar  
penningmeesteramstelland@gmail.com. x

IVAN MULLIER 

Op dinsdag 21 februari is op ons bijenpark 
de jaarlijkse Algemene Ledenvergadering 
(ALV) gehouden. Voorafgaand aan deze 
vergadering zijn de bestuursleden druk  
in de weer om allerlei informatie te 
verzamelen. Ook is dat het moment 
waarop de penningmeester de financiële 
cijfers en documentatie beschikbaar stelt 
aan de kascommissieleden om uiteindelijk 
het financieel jaarverslag te presenteren 
aan de leden. 

CONTROLE KASCOMMISSIELEDEN BOEKJAAR 2022
Tijdens de ALV presenteerde onze kascommissie
leden Hans Lussing en Cocky Valentin na inzage 
in de cijfers de volgende bevindingen:
1. Van de meeste boekingen zijn bonnen of  
facturen aanwezig en, waar niet, was de uitgave 
of ontvangst voldoende gedocumenteerd. 
2. Veel posten moeten handmatig geordend 
worden om tot de noodzakelijke rapportages te 
komen.
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De titel Berichten uit de lesstal gaat 
niet helemaal op want de Basiscursus 
heeft zijn praktijk in de lesstal 
maar de Vervolgcursus (Voortgezet 
Imkeren) vindt plaats in het club ge
bouw en bij de deelnemers op hun 
eigen stand.

De Basiscursus Imkeren
De Basiscursus 2023 is op 2 maart gestart met  
14 deelnemers. Daarmee was de cursus vol. De 
inschrijvingen kwamen dit jaar langzaam binnen 
maar uiteindelijk hebben we toch nog drie 
belangstellenden teleur moeten stellen. We 
doen het toch wel goed want menige vereniging 
in onze regio krijgt de cursus niet vol.

De leraar voor deze cursus is ons eigen lid 
Ingrid van Dantzig. Zij heeft vorig jaar de cursus 
Bijenteeltleraar gevolgd en is nu klaar voor het 
echte werk. 

In maart is op iedere donderdag een theorieles 
met een tentamen op de laatste donderdag.

De eerste les viel in de Amsterdamse krokus
vakantie met een aantal afmeldingen tot gevolg. 
Deze cursisten konden een week later de stof 
alsnog inhalen. Een leermoment voor volgend 
jaar.

Op zaterdag 1 april begint de praktijk. Hopelijk 
is het dan goed weer om in de bijen te werken 
maar meestal is het dan toch nog te koud. We 
hebben genoeg alternatieven zoals raampjes 
timmeren, droog oefenen met de fotokast, de 
planten in de tuin leren kennen en zo voort.

De eerste indruk van de cursisten is dat het 
weer een gezellig en leergierig gezelschap is.

De cursus Voortgezet Imkeren.
Sinds lange tijd organiseert Amstelland weer een 
cursus Voortgezet Imkeren ofwel de Vervolgcursus.

De deelnemers aan deze cursus zijn geworven 
onder de eigen leden. Dat liep in eerste instantie 
niet snel maar uiteindelijk hebben we 11 leden 
als deelnemer en twee niet leden. Dus een goede 

belangstelling. De leraar is de bij ons goed 
bekende Gert Admiraal. Gert gaf de afgelopen 
jaren de Basiscursus waarbij hij Jan Westerhof 
opvolgde. De meeste deelnemers kennen Gert 
dan ook van de Basiscursus.

Uiteraard is de cursus voortgezet imkeren 
anders van opzet dan de Basiscursus. Niet zozeer 
het kennismaken met de bijen en het aanleren 
van een goede strakke methode van werken. Wel 
verdieping, doelgerichter met en in de bijen 
werken, uitwisselen van ervaringen en bij elkaar 
kijken.

De cursisten moeten de besproken handelingen 
bij hun eigen volken uitvoeren. Daarom is de 
cursus deels in het clubhuis en deels bij de deel
nemers thuis.

De vervolgcursus is begonnen op zaterdag
middag 11 maart en loopt tot half augustus,  
totaal 10 lessen. x

HANS LUSSINGBERICHT UIT DE LESSTAL

In 2023 organiseren 
we twee cursussen, 
de Basiscursus 
Imkeren en de 
cursus Voortgezet 
Imkeren

OPROEP! DONEER EEN AFLEGGER

Relatief veel volken hebben de afgelopen 
wineter niet overleefd. Dat geldt ook voor 
de volkjes van cursisten van vorig jaar, 
waarvan de meesten maar één volkje had
den. Nu is het tijd voor zwermverminde
ring. U kunt helpen, als u een koninginnen 
aflegger of broedaflegger kunt doneren 
aan onze actie om beginnende imkers te 
ondersteunen. 

Reageer svp via de Vereniging App of mail 
naar nbvamstelland.educatie@gmail.com

VEEL DANK!
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IMKERWINKEL

Mede imkers, 
Even een bericht van 
het vernieuwde 
depot/winkel team

Het seizoen is weer gestart, het faciliteren van 
een verkooppunt op onze bijen tuin vinden we 
heel belangrijk. Door het wegvallen van Peter 
en het verhuizen van nog twee leden van het 
team stonden we voor een moeilijke herstart. 
Toch hebben we er zin in om weer goede spullen 
aan ieder te gaan verkopen. De winstmarge is 
gering en de gelden die overblijven komen weer 
terug in de kas van onze vereniging! Ons nieuwe 
team is nog niet 100% ingewerkt. Ik hoop dat we 
met elkaar het geduld kunnen opbrengen om 
de winkel weer op volle toeren te laten draaien. 
Niet alleen imkers van onze vereniging maken 
dankbaar gebruik van onze winkel, van heinde 
en ver kunnen imkers ons vinden.

Jullie kunnen kennismaken en bijpraten op 
elke dinsdagavond. De winkel is open van 19:00 
uur tot 21:00 uur.  

Gonnie Splinter, Hetty Arendse,  Damir Dodic, 
Binnert Rauwerda, Eddie Heijblom en Hebke 
Grupstra. Zelf hoop ik er ook zo veel mogelijk te 
zijn als algemeen aanspreekpunt. x

Wouter van der Heijde
imkerwinkelamstelland@gmail.com
tel: 06 49866650

Boven vlnr.: Eddie Heijblom, Gonnie SplinterZaal, Damir DodicOnder vlnr. : Hebke Grupstra, Wouter van der Heijde en Hetty GeerlingArendse

Binnert Rauwerda (niet op de foto)



    

Bedankt  
Cor!

Op de afgelopen ALV  maakte Cor Vonk 
Noordegraaf bekend dat hij stopte als 
redactielid van BijPraten. Zeer spijtig voor  
de redactie en leden van NBV Amstelland...  
Maar begrijpelijk gezien Cor zijn lange staat  
van dienst ten baten van onze vereniging. 
Aan elk nummer van BijPraten ging een 
redactievergadering in huize Noordegraaf vooraf 
en Cor bleek een begenadigd banketbakker te 
zijn  koeken, taarten en imkerverhalen werden 
ons geserveerd. Altijd een zeer aangename 
avond waar het komende nummer werd 
besproken en in de steigers gezet.  
Cor wil het iets rustiger aan gaan doen. Een 
van zijn voornemens is het observeren van de 
vliegopening het liefst met een borreltje erbij. 
Wij, als mede redactieleden konden en wilden  
daar geen nee tegen zeggen. Cor bedankt voor  
al je uren en je verhalen.

Jos en Erik
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Beste Cor

Onze samenwerking stamt uit 2007. Jij werd geko
zen als vicevoorzitter in het bestuur. Je kritische blik 
vanuit je vakmatige achtergrond werd erg op prijs 
gesteld. 

Of het nu ging om het sortiment van de tuin, 
samenstelling van het winter programma of de 
inhoud van Bijpraten. Je had steeds nuttige en 
praktische adviezen, vooral als de ambities wat te 
groot werden en wilde ideeën moesten worden 
ingedamd.

Als lid van de redactiecommissie had Bijpraten je 
speciale aandacht, toen nog in papieren versie. De 
inhoud bestond in hoofdzaak uit verenigingsnieuws 
en imkerervaringen. Uiteindelijk is gekozen voor de 
digitale versie, die veel meer mogelijkheden bood, 
mede dank zij Erik. Er verschenen ook meer inhou
delijke artikelen.

Een van de aardigste acties waarin jij en ik samen
werkte was de opzet van een drachtplanten cursus.

Jij nam de meer wetenschappelijke kant voor je 
rekening en ik het assortiment etc. Dat leverde veel 
informatie op die verdeeld werd over 34 avonden 
met plaatjes en discussie.

Een geplande herhaling is o.a. door de Corona  
in het water gevallen. Misschien kunnen we ooit 
nog een verkorte versie optuigen.

Cor, heel erg bedankt voor de samenwerking.

Klaas
 
x

Simone dankt Cor namens het bestuur

9 : 32



10 : 32

INGRID VAN DANTZIG

MIJN
EERSTE 

LES

Het moeilijkste is om het  
lesboek te volgen en de stof zo 
basic mogelijk te houden en 
toch niet in herhaling te vallen 
wat er al in het boek te lezen is.
Natuurlijk moet je die stof ook 
behandelen, maar je moet 't net 
even anders presenteren dan 
het daar geschreven staat.
 
Voor wat betreft de organisatie 
mag ik echt in mijn handen 
knijpen dat Hans Lussing dit 
allemaal voor zijn rekening 
neemt, want dat is ook echt 
ontzettend veel werk.
Wij kunnen het goed met el
kaar vinden en dat maakt ‘t nog 
leuker om dit samen te doen.
 We geven 5 theorielessen. De 
laatste les zal een klein tenta
men bevatten om de theorie 
die de cursisten hebben geleerd 
te toetsen zodat ze voor zich
zelf weten waar ze nog extra 
aandacht aan moeten besteden 
of nog wat vragen te stellen. 
Dat maakt het examen in sep
tember ook weer wat minder 
spannend. Begin april beginnen 
de praktijklessen.

Een paar dagen voor de les 
samen  met Hans de cursusmap
pen uitgedeeld en de laptop en 
beamer uitgeprobeerd, zodat ik 
niet voor verrassingen kom te 

staan op het moment suprême.
En daar sta je dan … voor 't 
eerst voor een groep mensen 
vertellen over de bijen.

Gelukkig zijn ze allemaal  
enthousiast en ik ook. Maar  
't is toch spannend.

Hoe ga je om met vragen...  
ik merk dat ik toch bij de  
antwoorden af en toe te veel 
informatie wil geven… vind het 
lastig om dan bij het beginners
niveau te blijven en niet een 
heel enthousiast verhaal ervan 
te maken met alle ins en outs…
Gelukkig krijg ik af en toe een 
subtiele hint van Hans, dat ik 
even op de tijd moet letten.

De tijd vliegt voorbij en de 
cursisten stellen leuke vragen. 
Ze hebben de hoofdstukken 
gelezen die we vandaag behan
delen.
En dan is 't ineens al 22:00 uur… 
de tijd is voorbij gevlogen…
Heb ik alles goed verteld? 
Vonden ze ‘t wel leuk?...  
Ben ik niets vergeten?
 
Nu weer verder met de  
volgende presentaties, toch 
nog even wat aanpassen en 
finetunen. Zin in de volgende 
les en hoop de cursisten ook. x

Wordt vervolgd 

Op 2 maart ben ik begonnen  
aan mijn 1e les als  

bijenteelt-leraar voor de  
basiscursus 2023.

Wat spannend en wat  
ongelofelijk veel werk om  

dit voor te bereiden.
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Er zijn deze winter veel bijenvolken 
doodgegaan. Dat is volop in het 
nieuws. Meestal is Varroa daarvan 
de oorzaak. Zitten tussen de dode 
bijen exemplaren met misvormde 
vleugels dan is dat zeker het geval. 
Bijen die niet kunnen vliegen lopen 
uit de kast zodra ze naar de WC 
moeten of vliegoefeningen gaan 
doen. Het zijn altijd jonge bijen. Er 
was dan in augustus – september, 
toen de winterbijen verpopten, al 
een stevige besmetting door Varroa. 

De varroamijt eet van het vetlichaam 
van de poppen en brengt daarbij  
DWV (Misvormd vleugelvirus) over. 
Misvormde vleugels, of het geheel 
ontbreken daarvan, is een belangrijk 
symptoom van het virus. Een ander 
symptoom is een te kort achterlijf. 
Veel zieke bijen hebben echter 
symptomen. Vaak kunnen ze door het 
beschadigde, kleine vetlichaam de 
winter niet overleven. Met na decem
ber massale bijensterfte tot gevolg. 
Bijen die nog kunnen vliegen vertrek
ken op een mooie dag om niet meer 
terug te keren. De mijten die in de kast 
overwinteren helpen nog een handje 
mee door van het vetlichaam van de 
volwassen bijen te eten. Bij een zware 
besmetting kan het volk al in septem
ber doodgaan. (zie mijn andere artikel 
pag 15) 

Veel stuifmeel tot eind november
Vorig najaar speelden er nog twee 
andere zaken waardoor er veel meer 
mijten werden geboren dan in 
normale jaren. 

In de eerste plaats mooi vliegweer 
tot diep in november.

Bijensterfte
JAN WESTERHOF
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1. In de zomer is er veel broed in een 
bijenvolk aanwezig. Het aantal broed-
cellen besmet met varroa is relatief 
laag. In dit voorbeeld zijn 2 broedcellen 
van de 20 besmet. Dat is 10%.

3. De winter nadert en er zit bijna geen broed meer 
in het volk. Als varroa niet goed bestreden is, kan 
de besmetting ongekend hoog worden. Hier is de 
besmetting 40% (2 mijten / 5 broedcellen). 

2. Het najaar dient zich aan.  
Het broednest wordt kleiner, maar de 
mijtpopulatie niet. De besmetting neemt 
toe tot 20% (2 mijten / 10 broedcellen).

Vanaf juli neemt de hoeveelheid 
broed af. Hierdoor neemt  
het percentage varroamijten  
in gesloten cellen sterk toe.  
Afbeelding uit Effectieve  
bestrijding Varroa pag. 11
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Na de zomerdroogte kwam de regen. Net op tijd 
voor een uitbundige bloei van herfstbloemen. 
Het was het hele najaar prima vliegweer. En er 
was volop stuifmeel beschikbaar. Pas op 20 
november kwam de eerste vorst. Toen gingen  
de bloemen bijvoorbeeld van asters en hedera 
dood en de bijen in rust. De bijen verkleinden in 
september de omvang van het broednest niet. 
Ze broeden volop door tot november. Dat was 
een gouden kans voor de varroamijten. Hun 
aantal verdubbelt, als er broed is, maandelijks. 
Vorige herfst 2 keer vaker dan in normale jaren. 
500 mijten in augustus groeiden uit tot 4000  
in november: ook zonder virus een vrijwel 
dodelijke belasting. Verergerende factor: bij een 
stevige mijtaantasting gaan de bijen extra broeden 
om voor de zieke winterbijen te compenseren. 
Hiervoor gebruikten de gezonde winterbijen 
hun vetlichaam waardoor ze snel verouderden 
en doodgaan.

Het is ook goed mogelijk dat de bijen door  
het mooie weer ‘vergaten’ goede winterbijen aan 
te maken. Om het nog zwaarder te maken voor 
de bijen: door het extreem warme weer begin 
januari begonnen de bijen vroeg te broeden. 
Toen het weer kouder werd moesten de zwakke 
bijen keihard werken om het broed op 34,5⁰ C te 
houden , met extra slijtage en doden tot gevolg. 
De varroamijt kreeg ook een nieuwe kans. Volken 
die in december nog vitaal oogden waren bij de 
eerste voorjaarscontrole dood. 

In de tweede plaats: de winterbijen gingen in 
september niet in rust. Ze verbruikten niet alleen 
hun vetlichaam voor het voeden van larven maar 
sleten ook snel door het halen van stuifmeel. De 

vervangende bijen hadden vermoedelijk ook een 
‘zomers’ vetlichaam. Met andere woorden: het 
waren slechte winterbijen die geen 9 maanden 
konden leven. Ze verdwenen uit de kast toen ze 
vroegtijdig oud waren.

Samen hebben beide factoren ervoor gezorgd 
dat veel meer volken dood gingen dan in andere 
winters.

Veel kleine volken dood
Er zijn veel kleine bijenvolken doodgegaan. 
Daarvan kan de varroamijt ook de oorzaak zijn. 

Maar ook het warme weer in januari. De 
eerste decade was het warmste sinds het begin 
van de metingen. Toen het daarna op 21 januari 
ging vriezen probeerden de bijen uit alle macht 
het broednestje warm te houden. Dat doen ze 
door in een tros rond het broed dicht op elkaar 
te kruipen. Door hun vleugelspieren te bewegen 
produceren ze warmte. Bij een klein volkje kost 
dat per individuele bij veel meer energie dan bij 
een groot volk. Daarvoor hebben ze veel suiker 
nodig. In een koude winternacht verlaten ze  
de tros niet om voer uit de raten te halen. De 
buitenste bijen van de tros worden te koud en 
gaan snel dood door onderkoeling: een zichzelf 
versterkend proces. De imkers zeggen dan: ze 
zijn losgeraakt van het voer. Dode bijen zitten 
rond het broed. Door het extreem warme weer 
begin januari en het daaropvolgende schaats
weer na 21 januari kwam dit verrassend veel 
voor. In andere gevallen overleefden de volkjes 
maar waren te klein om te overleven. Ze stierven 
wat later. (foto) Als imker kun je hier weinig 
tegen doen. x
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Het volkje is te klein 
geworden. De bijen 
probeerden vergeefs 
de koningin warm te 
houden
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Zij werd in 2011 door onze toenmalige Voorzitter, 
Klaas van der Lee gepolst om zijn rol over te 
nemen en is tijdens de Algemene Leden Verga
dering in 2012 tot het Bestuur toegetreden en 
gekozen als Voorzitter. 

Na het aftreden van Gerard Goris als Penning
meester, nam ze ook die taak op zich maar was 
wat veel. Bij het aantreden van Harmke van de 
Fliert in 2018, heeft ze de voorzittershamer aan 
haar doorgegeven en is Simone Penningmeester 
gebleven in combinatie met het ViceVoorzitter
schap.  

Er is in deze periode een enorme berg met werk 
verzet, honderden acties van de actielijst wegge
werkt en vele besluiten genomen waar wij van 
daag de dag nog steeds veel plezier aan beleven! 
Een paar voorbeelden om een idee te krijgen:
• Oprichten en onderhouden van de verenigings

website www.nbvamstelland.nl 
• Wasraat installatie en wasroulatie voor de 

leden 
• Landelijke NBV contacten en bezoeken aan 

bijvoorbeeld  Algemene Leden vergaderingen 
in Wageningen

• NoordHolland groep bijeenkomsten en 
activiteiten

• Contacten met Gemeenten, belastingdienst, 
naburige bedrijven. 

• Betalingsverzoeken en de herinneringen 
uitsturen

Simone van de Graaf neemt 
afscheid van het Bestuur
Op 21 februari 2023, tijdens de 
Algemene Leden Vergadering, is 
Simone van de Graaf na 11 jaar 
trouwe dienst uit het Bestuur van 
onze imkersvereniging getreden. 
Simone had afgelopen jaar al 
kenbaar gemaakt niet meer 
herkiesbaar te zullen zijn na het 
verstrijken van haar 5e termijn. 

ERIC VAN DER MEER

SECRETARIS, NBV AMSTELLAND 
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Beste Simone

Zo’n 12 jaar geleden raakten we in gesprek.  
Je was nog niet zo lang lid en had de 
beginners cursus gevolgd. Op een gegeven 
moment vroeg Ik je om mijn rol als voorzitter 
over te nemen. Na 10 jaar voorzitterschap 
vond ik het tijd om het stokje over te dragen 
aan een enthousiaste jongere.
Aan wie kon dat beter dan aan jou. Gelukkig 
accepteerde je het, ook al had je een drukke 
baan.
Je enthousiasme, je stimulerende 
invloed, je vrolijke en prettige losheid om 
bijeenkomsten te leiden en je ervaring met 
internet werd door ieder gewaardeerd.
Inmiddels heb je allerlei rollen met succes 
vervuld. Helaas moest je het imkeren zelf 
staken i.v.m. je allergische reactie. Ik hoop dat 
dit beperkt blijft tot die voor bijensteken.
Jammer dat je al die taken na 11 jaar nu 
beëindigt, maar het is begrijpelijk.

        Heel veel dank.
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• 40 jarig jubileum in 2016 met popup winkel in 
het stadshart en jubileumfeest voor de leden 
en partners

• Minstens 8x per jaar vergaderen met het 
Bestuur (dus zeker 88x gedaan) 

• Huisreglement en organisatie structuur 
vastgelegd

• Ambitie varroa arm bijenpark te zijn. Daartoe 
is de VSH cie (en met succes) opgericht

• Jaarverslagen, financiële verslagen, winst/
verlies/balans wat een ontzettende klus is dat 

• Werken aan nieuwe statuten welke in 2022 bij 
de Notaris zijn vastgelegd

• Organiseren van open dagen, winterprogram
ma's, workshops voor leden 

• Eindeloos veel contacten met commissieleden 
over van alles en nog wat

• en ga zo maar door....

Daarnaast is Simone als PRcie lid zeer actief (en 
blijft dat nog even) bijvoorbeeld met het 
faciliteren van schoolklassen die op bezoek 
komen of door imkers bezocht willen worden
... en tot slot is ze ook nog bijenhouder en werkt 
full time.  

Reden temeer dat wij een diepe buiging 
maken en haar veel dank verschuldigd zijn voor 
al het werk wat ze belangeloos voor onze 
vereniging heeft verzet. 

Bij haar afscheid tijdens haar laatste ALV als 
bestuurslid hebben wij haar in de bloemen gezet 
en een bijenboom voor haar tuin aangeboden, 
volgehangen met dank en gelukswensen van de 
leden.

Simone bedankt! x



Het mijtenschudden heeft ons geleerd dat 
zware Varroabesmettingen imkers vaak 
verrassen. Een belangrijke oorzaak daarvan 
is dat ze geen of onvoldoende mijten tellen. 
Ze hebben geen idee wat zich in het volk 
afspeelt tot het te laat is. Een andere oorzaak 
is dat er eigenlijk geen methode is om pre
cies te bepalen wat het effect van een be
strijding is. Dit maakt het mijtentellen nog 
belangrijker.

In de vorige Bijpraten schreven we dat  
we in dit nummer zouden vertellen hoe de 
mijtontwikkeling is geweest bij volken die 2 
keer zijn bemonsterd. Deze gegeven konden 
ons helpen om beter te begrijpen waarom 
mijtpopulaties zich soms anders ontwikke
len dan we verwachten. Ook hoopten het 
nut van het mijtenschudden nog duidelijker 
te maken. Helaas is dat niet mogelijk. Op het 
verzoek om gegevens op te sturen is weinig 
gereageerd en de leden die wel reageerden 
hadden niet vaak genoeg mijten geteld. Dat 
verhaal komt er dus niet.

Geluk bij een ongeluk is dat Varroa mij 
vorig seizoen de baas is geworden, door in 
juli en augustus geen mijten te tellen. Mijn 
eerste volk ging daardoor al in oktober dood 
door Varroa. Het was niet mijn enige volk 
dat verrassend veel mijten had. En ik ben 
helaas ook niet het enige lid waarbij zo 
vroeg in het winterseizoen een volk dood   
ging door Varroa.

Ontwikkeling van het volk 
Het volk is in de zomer van 2021 gevormd  

in een Mini+kast. In september is een VSH 
multidar geïnsemineerde moer ingevoerd. 
De 3 broedkamertjes zijn in april 2022 
overgezet in een dadant kast. Die werd snel 
uitgebouwd. Zwermneigingen waren er 
niet. Begin september zaten de 11 ramen vol 
bijen en broed. De oogst van voorjaars en 
zomerhoning was goed.

Midden september haalden de bijen  
weinig stuifmeel terwijl andere volken volop 
haalden. Ook werden ze wat defensiever. 
Op 23 september werd cellen met volgroeide 
larven niet gesloten of weer opengemaakt. 
De toestand van het broed verslechterde 
snel. Het volk was op 26 oktober dood.  
Vrijwel alle bijen waren verdwenen.

JAN WESTERHOF
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Als jochie van 12 kreeg ik van een imker de 
Groentjes, het bijenblad van die tijd. 
Daarin werd geschreven over een mijt die 
vanuit Korea op weg was naar Europa.  
Dat was een dreigende ramp. Op dezelfde 
manier wordt nu geschreven over de kleine 
kastkever.
Toen ik bijna 20 jaar geleden weer ging 
imkeren was de Varroamijt een belangrijke 
plaag van de bijen geworden. Wat mij toen 
verraste was hoe weinig bekend was over de 
schade die het beest aanrichtte. Alle reden 
dus om bij ieder bezoek aan mijn bijen de 
varroalade te controleren en de mijten te 
tellen. Het leerde me ook heel veel over de 
toestand van het volk: hoe groot het volk 
was, of er broed uit liep, wasplaatjes werden 
aangemaakt, waar wintervoer werd open 
geknaagd en nog veel meer. Vaak heeft dat 
me op tijd gewaarschuwd voor een 
dreigende varroaramp. Tot vorig jaar. Toen 
ging plotseling een 11 raams Dadant kast, die 
6 weken tevoren nog vol met bijen zat, dood. 
Daarover gaat dit verhaal.

VSH WERKGROEP

Verrassende
   mijten 



doeling was pas in december oxaalzuur te 
druppelen. Door stille moerwisseling is de 
VSHmoer, die ik in mei voor het laatst zag, 
vervangen. Vermoedelijk al eind mei. Toen 
verminderde de broedaanzet. In juni was ik 
met vakantie en zijn er geen waarnemingen 
gedaan. Vanaf juli was het volk onrustiger 
dan daarvoor. Ook een aanwijzing dat de 
moerwisseling daarvoor plaatsvond.

Toen het schudmonster van 15 juli werd 
genomen was er zeer veel gesloten broed 
aanwezig. Achteraf gezien was de tweede 
serie broed van de nieuwe moer net geslo
ten. De gemeten besmetting van 1% was 
daardoor te laag. Door het langdurige  
warme weer was de varroalade veel langer 
afwezig dan gebruikelijk: ik haal hem weg 
als het warmer is dan 25⁰C. (Noot: Bijen 
kunnen een kunststof kast wel prima koel 
houden.) Het mijtprobleem werd daardoor 
veel te laat ontdekt. In juli en augustus 
werd veel stuifmeel gehaald. Het volk 
kromp niet. En bleef volop broeden. Ook 
tijdens de tweede bemonstering was er 
heel veel gesloten broed waardoor het 
aantal mijten op de bijen weer laag was.

De vele mijten die vielen nadat de 
varroa lade was teruggeplaatst baarden 
zorgen, maar niet genoeg om in te grijpen: 
er was net heel veel broed uitgelopen. De 
VSHbijen zouden het wel herstellen. Die 
verwachting veranderde na 7 september. 
Toen vielen er plotseling dagelijks meer 
dan 50 mijten op de lade. Het weer was 
niet meer geschikt om mierenzuur te ge

ven. Als alternatief is op 7 en 23 september 
oxaalzuur gedruppeld. Maar dat was te 
laat. Het volk haalde geen stuifmeel meer 
terwijl de buur  volken volop haalden. Het 
was onrustig.

Op 20 september was het broed ernstig 
aangetast. Dit verschijnsel was voor mij 
nieuw. Het broednest werd snel kleiner. 
Poppen werden uitgehaald en cellen met 
volgroeide larven werden niet gesloten.  
Eitjes, die volop werden gelegd, ontwikkel
den zich niet meer. Het leek op een besmet
ting door Europees vuilbroed, al ontbrak 
de geur van Franse kaas. Daarvoor was het 
ook niet het goede seizoen. Een test toonde 
aan dat het geen Europees vuilbroed was. 
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Mijtval
Tussen 1 september en 22 december 2021 
vielen 195 mijten uit het volk. Bij de oxaal
behandeling van december 2021 was de 
broednesttemperatuur, die ik meet met een 
vleesthermometer, 25⁰C: er was geen broed 
aanwezig. Na de behandeling vielen er 
slechts 57 mijten. 

Tussen 1 februari en 7 juli 2022 zijn er 4 
mijten op de varroalade geteld. Vanaf die 
datum tot 26 augustus was de varroalade 
verwijderd. Nadat de varroalade was terug
geplaatst vielen er veel mijten: de eerste  
4 dagen 16 per dag. Daarna nam de mijtval 
snel toe. Toen het volk dood was waren er 
minstens 2500 mijten gevallen. Gemiddeld 
meer dan 40 per dag. 

Van het nog resterende dode broed was 
75% besmet met 1 tot 4 mijten per cel. Bij 
de dode bijen die op de gaasbodem lagen 
was de besmetting minstens 35%. Er bleven 
uitgedroogde mijten in het zeepsop waarin 
ze met de hand geschud zijn en op de bijen 
achter die niet geteld zijn. 

In het schudmonster van 15 juli was de 
besmetting 1% Bij de tweede bemonstering 
op 23 augustus 2,7%: net onder de bestrij
dingsdrempel. 

Hoe kon het zo mis gaan
Tot op het laatst ging ik er van uit dat er 
een VSHmultidar geïnsemineerde moer in 
het volk zat. De dode moer was echter niet 
gemerkt en niet geknipt. Dat was de reden 
dat ik pas heel laat heb ingegrepen: de be



geeft veel zekerheid. (zie Bijenhouden 
en Imkerpedia)

Het warme najaar speelde de mijten in de 
kaart. Alle volken bleven tot ver in oktober 
veel stuifmeel halen én broed aanmaken. 
De mijtpopulatie die in andere jaren in 
september bij gebrek aan gesloten broed 
stabiliseert of afneemt, kon zich in 2022 
nog 2 keer verdubbelen. 1200 mijten  
(ongeveer 3% besmetting) vermeerderden 
zich tot 4800 eind oktober. Hierdoor  
waren ook andere volken veel zwaarder 
besmet dan in andere jaren. x
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Vanaf 3 oktober stierven jonge larven. Ze 
werden snel zwart. Op de bijen zag ik voor 
het eerst mijten. Ook op dode bijen voor  
de kast. 

De onrustige bijen haalden steeds meer 
dode poppen uit. Vanaf 10 oktober verdwe
nen de bijen in een rap tempo. Waarschijn
lijk zochten ze, met de opzittende mijten, 
hun heil bij de buren of gingen dood. 

Op 26 oktober was de kast leeg. Op de 
varroalade lagen nog 5 mijten. De besmet
ting was voorbij.

Nabeschouwing
Het was de voor het eerst dat een van mijn 
volken doodging door Varroa. Ik heb er veel 
van geleerd. 
1. Mijten tellen loont. In juli en augustus is 

het een essentieel onderdeel van de mijt
bestrijding. Controle van de varroalade 
vertelt je veel over het volk.

2. De hoeveelheid gesloten broed tijdens de 
monstername is belangrijk bij het bepalen 
van de bestrijdingsdrempel. Veel gesloten 
broed betekent minder mijten op de bijen 
en dus minder in het schudmonster. En 
een hogere besmetting in het volk.

3. Besmette volken blijven veel broed aan
maken. 

4. Controleer bij VSHvolken af en toe of de 
moer nog echt aanwezig is.

5. Voer bij twijfel over de mijtbelasting in 
juli en augustus een (proef)bestrijding uit 
met mierenzuur, bijvoorbeeld met een 
sponsdoek. Dat is een kleine moeite en 

VSH WERKGROEP

Varroa op stervende  
bij voor de kast
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WETENSCHAP

Voor u gelezen
In de Volkskrant ging het over hommels: kun je die een 
handigheid leren om bij voedsel te komen en kunnen ze 
dat aan andere hommels doorgeven. Dit bleek inderdaad 
te kunnen. In een ruimte werden dozen met een suiker
oplossing gezet met een draai deksel dat ze zowel door 
van links als rechts duwen konden openen. Door de resul
taten van groepjes ongetrainde hommels en andere met 
enkele getrainde hommels te vergelijken bleek, dat de 
groepen waar aan enkele getrainde hommels waren toe
gevoegd sneller de oplossing vonden dan die zonder ge
trainde hommels. Hieruit blijkt dat ze door afkijken van 
het gedrag van anderen sneller tot een oplossing komen. 
Dit werd nog bevestigd door het feit dat de groepjes die 
werden vergezeld door hommels die getraind waren om 
de doosjes linksom of rechtsom  te openen die bleven dit 
voornamelijk doen. Als de hommels geplaatst waren bij 
doosjes met beide openings mogelijkheden dan kozen ze 
op den duur toch voor één oplossing. Het lukt dus om 
hommels een kunstje te leren en dat ze dit door afkijken 
kunnen doorgeven. 

Het artikel in het NRC bevatte een ander aspect van het 
gedrag van bijen. Daarin gaat het over hoe bijen hun weg 
vinden. We weten dat hierbij de stand van de zon, en het 
magnetisch kompas een rol spelen. Maar hoe doen ze dit 
als ze een grote afstand moeten overbruggen om thuis  
te komen. Welke navigatie middelen gebruiken ze dan.  
Er zijn 5 verschillende gebieden gezocht die verschillen in 
aan of afwezigheid van bomen, huizen, wegen , waterlopen 
en uit deze gebieden zijn 615 bijen bij hun kast gevangen 
en van een zendertje voorzien, zodat iedere bij afzonderlijk 
te traceren was. Deze bijen zijn losgelaten in een voor hen 
onbekend gebied, ver van hun afkomstige bijenstand, 
waar ze een weg moesten vinden met een aantal lineaire 
patronen in het landschap. Er bleken betrouwbare ver
schillen in vliegpatronen tussen de 5 groepen te bestaan. 
De bijen die afkomstig waren uit gebieden met lineaire 
patronen vlogen vaker rondom sloten, paden en wegen  
in het test gebied en vlogen daar ook langer. Bijen die uit 
het bos kwamen vlogen veel meer in patroon loze rondjes. 
De conclusie die de onderzoekers hieruit trokken is dat 
bijen lineaire patronen in het landschap gebruiken om te 
navigeren als ze die herkennen vanuit hun oorspronkelijke 
omgeving. x
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Er verschijnen de laatste  
tijd regelmatig artikelen in  
de dagbladen over bijen.  
Vaak hebben ze betrekking  
op het dood gaan van volken 
of over imkers die elkaar  
met hun volken verdringen  
in de Biesbosch. In het NRC  
en de Volkskrant stonden  
echter een paar interessante 
artikelen, ontleend aan  
meer wetenschappelijke  
publicaties.

B�I�O�LO�G�I�E

Bij gebruikt landschap om te navigeren
Honingbijen die leven in een
gebied met lineaire patronen,
zoals wegen en sloten,
gebruiken die kenmerken om
hun weg naar de korf te vinden.

Door�onze�medewerker
Jan�van�Poppel

AMSTERDAM.� Honingbijen gebruiken
kenmerken in het landschap om terug bij
hun korf te komen, blijkt uit een studie die
deze week verscheen in Frontiers in Beha-
vioral Neuroscience. Bijen hebben allerlei
mechanismen om hun weg te vinden, zo-
als het gebruik van de zonnestand en hun
natuurlijke kompas dat werkt met het
magnetisch veld van de aarde.

„Dat is alleen niet altijd nauwkeurig ge-
noeg”, zegt hoofdauteur Eric Bullinger,
systeembioloog aan de Otto-von-Gue-
ricke-Universität Magdeburg. „Het kom-
pas van bijen zit er al gauw een paar hon-
derd meter naast, en dan vinden ze hun
korf niet meer terug.” En hun reuk gebr ui-
ken bijen louter om bloemen te vinden,
niet om na de nectarjacht huiswaarts te
keren. Er moest dus meer zijn, dachten
Bullinger en zijn team: „Soms moeten ze
op een dag twintig kilometer vliegen naar
hun geliefde bloem, en dan komen ze ge-
woon weer veilig thuis, absurd toch?”

Lineaire patronen
Hun hypothese: een landkaart van de weg
naar het thuishonk, geleerd en gegrift in
hun slechts twee milligram wegende her-
sentjes. „Oude experimenten testten na-
vigatiepatronen van bijen door te tellen
hoe lang ze weg zijn van hun korf en via
welke hoek ze weer komen aanvliegen”,
legt Bullinger uit. „Wij wilden bekijken
welke strategieën de bijen gebruiken om
te navigeren tijdens hun vlucht, we
moesten ze dus echt stalken.”

De onderzoekers selecteerden vijf ver-
schillende gebieden op basis van de aan-
of afwezigheid van wegen, rivieren, bo-
men, kanalen en huizen. Uit elk gebied
vingen ze zes tot vijftien honingbijen
rondom hun eigen bijenkorf. Op het hoofd
van de insecten werd een transponder –
een kleine antenne die pulsen van een ra-
dar terugkaatst – geplakt die eruitziet als
een mini- te l e v isietoren. Door middel van

golven van een centrale radar in het veld
was elke individuele bij te traceren.

„De testbijen lieten we vervolgens los in
een gebied waar ze de weg niet kenden”,
vertelt Bullinger. In het landschap stond
geen toren of hoge boom waaraan de bijen
hun vliegrichting konden afleiden. „Ze
moesten het doen met een verzameling li-
neaire patronen in het landschap.”

Landkaartjes in het hoofd
De bijen stonden voor een onmogelijke
taak. Om ervoor te zorgen dat de bijen niet
linea recta terug naar huis zouden vliegen,
was de onderzoekslocatie ver verwijderd
van hun streek van herkomst. De onder-
zoekers zagen significante verschillen in
vliegpatronen tussen de vijf groepen. Vol-
gens Bullinger was het alles behalve wille-
keurig: „Bijen uit gebieden waar derge-
lijke lineaire patronen aanwezig waren,
vlogen vaker rondom sloten, paden en de
weg in het testgebied dan bijen die dat niet
gewend waren.” Niet alleen de frequentie
waarop ze op deze locaties kwamen was
hoger, ook brachten ze er meer tijd door.

Dat bevestigt volgens Bullinger de hypo-
these: bijen gebruiken lineaire patronen in
het landschap om te navigeren als ze die
herkennen uit eigen contreien: ze gebrui-
ken dus hun landkaartjes van thuis. Zo ge-
dragen bijen die rondom paden, rivieren
en wegen wonen zich in het testgebied
veel minder willekeurig dan de bijen die
midden in het bos wonen. Die laatste
groep besteedt amper aandacht aan de li-
neaire landschapsvormen en vliegt pa-
troonloze rondjes. „Ons experiment was
alsof de bijen in Londen wonen, de wegen,
rivieren en parken uit hun hoofd leren, en
dezelfde kaart vervolgens in Amsterdam
gebruiken, dat werkt niet.”

Deze vorm van navigatie is nog niet eer-
der aangetoond bij honingbijen. Het geldt
volgens Bullinger wel echt als aanvulling
op het reukvermogen, hun natuurlijke
kompas en de zonnestand die alle bijen
gebruiken om te navigeren.

Het is alsof de bij de kaart van
Londen kent en die probeert
toe te passen op Amsterdam

Honingbijen zijn�soms�vele�kilometers�onderweg�„en�dan�komen�ze�gewoon�weer�veilig�thuis,�absurd�toch?”
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Naar aanleiding van de bijdrage van 
Frank Wille voor BijPraten wil ik graag 
een reactie geven. Eerst wat over het 
Handboek der moderne Bijenteelt van 
Schotman. In ons bijenjargon heet het 
“De Bijen Bijbel”. Het is een prachtig 
naslagwerk met veel wetenswaardig
heden. De eerste uitgave uit 1943 was 
gedrukt op zogenaamd ‘oorlogspapier’. 
Daarom was die uitgave behoorlijk dik 
en kreeg daardoor genoemde naam.  
De latere uitgaven zijn op ander papier 
gedrukt, dus veel dunner.  

Het inwinteren
HENK KOOIJ

Frank heeft daar één item uitgelicht: De “Inwinte
ring”. Dit loopt als een rode draad door het hele 
bijenhouden, van nu, maar ook van toen. Zowel 
bij de beroepsimker als bij de hobbyist.

Zelfs in de laatste jaren van 1800 had men 
daar al problemen mee. Ondanks dat toen nog 
heel veel met korven gewerkt werd. Een enkeling 
waagde het al met een soort kast te gaan werken. 
En dat gaf nog meer problemen. Het verschil 
tussen korf en kast is het vasthouden van de 
warmte, die door de tros wordt ontwikkeld. In 
de korf bleef dat door de ronde vorm en omdat 
deze met propolis goed geïsoleerd was door de 
bijen, goed behouden. In de kast gaf dat meer 
problemen, omdat de warmte tussen en boven 
de ramen verdween. Zodra het koud wordt, 
kruipen de bijen dichter op elkaar. Hoe kouder 
het wordt, des te meer vormt zich een ruimte 
tussen de tros en de naast gelegen raten. Zij 
zullen het voer opgebruiken, dat in de raten 
waarop zij zitten aanwezig is. Als dat helemaal 
genuttigd is, zijn ze afhankelijk van het voer in de 
naastgelegen raten. Ze hebben op een bepaald 
moment ook het voer op de naast gelegen ramen 
opgebruikt. Hierdoor er is een koude barrière 
ontstaan tussen de tros en de raten. En de bijen 
zijn niet in staat die ruimte te overbruggen.

Het gevolg: De imker treft bij de eerste controle 
in het voorjaar een dood volk aan op de raten, 
terwijl er nog ruim voldoende voer in de kast 

aanwezig is!!! Daarom legt men in het voorjaar, 
januari, februari, wel borstplaat boven op de 
raten om een bruggetje te maken. Tegenwoordig 
gebruiken wij Apifonda. Over het algemeen 
wordt aangeraden in augustus met het invoeren 
te beginnen. En dat kan het probleem zijn. De 
Buckfastkoningin gaat, zolang er voldoende voer 
in de kast aanwezig is en de temperatuur gunstig 
is, door met het leggen van eitjes. Dus er kan nog 
een behoorlijk broednest aanwezig zijn. Daar, waar 
zich het broed bevindt, kan geen voer opgesla
gen worden. En dat is in de koude perioden het 
probleem. De krans voer boven het broed is snel 
opgebruikt en dan gaan ze verhongeren. En 
omdat in onze omgeving, met nog veel dracht in 
het mooie najaar, de werksters stinkend hun best 
doen de wintervoorraad aan te vullen, kan beter 
later met het inwinteren begonnen worden. 
Bijvoorbeeld vanaf half september. Ik doe dat al 
jaren en dat gaat goed. In zijn bijdrage heeft Frank 
een foto bijgevoegd van een imker met een 
toren van een bijenkast. Ik tel zo tien honing
kamers op de broedkamer. Dan moet je wel op 
een heel goede plek staan met een gewas dat 
veel nectar geeft. Maar dit verschijnsel is ons 
niet helemaal vreemd. In de jaren tachtig van  
de vorige eeuw hadden we een lid die op het 
koolzaad soms wel vijf honingkamers op de 
broedkamer had staan. Hij had een “methode 
torenbouw” ontwikkelt. En wat denk je van de 
lindebloei. Sommige volken kunnen wel drie 
honingkamers vullen. En bij de balsemien in de 
Biesbosch komen we ook van die torens tegen. 
Zie bijgaande foto van de kasten van Herman 
Groen bij de Biesbosch in september 2022. x



Nabijheid van  
honing bronnen
Het is geenszins onverschillig, 
waar men een bijenbedrijf  
vestigt. Wie wil gaan imkeren, 
moet eerst grondig alle factoren 
nagaan, die van invloed kun nen 
zijn op den honingoogst.

Een dezer factoren is de 
vraag, of in de nabijheid wel 
voldoende honing te vinden is. 
De bijen zoeken nectar tot op 
kilometers afstand, echter is 
winstgevend bijenhouden alleen 
mogelijk in de buurt van over 
vloedige honingbronnen, gedu 
rende een zoo groot mogelijk 
deel van den zomer. Deze 
dracht moet te vinden zijn op 
hoogstens drie kilometer af
stand en liefst nog dichterbij. 
Binnen een driekilometerstraal 
moeten in elk geval honing
gevende gewassen staan.

In verband met dit vrij  
omschreven drachtgebied  

is het sterk af te raden, meer  
dan 100 – in bijzondere geval
len hoogstens 300 – volken 
bijeen te zetten. 

Stuifmeel en water
Even noodzakelijk als goede 
drachtplanten zijn ook goede 
stuifmeelbronnen, vooral in het 
voorjaar. Tijdens den voorjaar
broedaanzet moeten de bijen 
stuifmeel en water kunnen  
halen op hoogstens 200 meter 
van hun woning. Juist in het 
voorjaar zijn de weersomstan
digheden grillig; wanneer de 
bijen nu verder moeten vliegen, 
gaan er te veel door kou, regen 
en wind verloren

Overheerschende  
wind richting
Is men geheel vrij in de keuze 
van het terrein, dan verdient 
het aanbeveling de plaats zoo te 
kiezen, dat de overheerschende 
winden van het drachtgebied af 
naar den bijenstand toe waaien. 
Evenzoo is het gunstig, als een 
bijenstand lager ligt dan het 
drachtveld. Toch zien de bijen 
in geval van nood niet op tegen 
een hoogteverschil van 3000 
meter! Uitmuntend is een 
ligging op een naar het zuid

Gelezen in het oude Handboek der  
moderne Bijenteelt van E.B. Wedmore 
bewerkt door J.W. Schotman.

Ligging en opstelling van den bijenstand
FRANK WILLE

Ik heb een exemplaar van het  
Handboek der moderne Bijenteelt  
van Johan W. Schotman, vrij naar  
E.B. Wedmore. Dit boek is niet gedateerd 
maar is van eind jaren ’30 van de vorige 
eeuw. De bijna 700 pagina’s geven een 
mooi beeld van de imkerij uit die tijd.
Nu ik zelf een plan maak voor een nieuwe 
bijenstand, kies ik dit keer voor het 
onderstaand stuk uit het Handboek, 
dat de ligging en opstelling van een 
bijenstand behandelt.

Ik ben benieuwd naar reacties van  
imkers die al een eigen stand hebben  
of ook van plan zijn er een op te  
richten.

20 : 37
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oosten afloopende flauwe  
helling: ze hebben dan de  
morgenzon.

Onderloopende landen,  
boschbranden, trillingen
Onderloopend land of streken, 
waar boschbranden veel voor
komen vermijde men liever. 
Vlak bij spoorlijnen worden wel 
eens bijen gehouden, maar zij 
houden niet van trillingen en 

dreunen, worden spoedig 
steeklustig en lastig, bouwen 
veel steunraat en hebben, naar 
men meent, ook meer zwerm
neiging. Ook kerkklokken  
hebben soms een zwermver
wekkenden invloed, wel eens 
tot last van kerkgangers.

Beschutting
Moeten de bijen hun weg  
zoeken over andermans terrein 
of over een langsloopenden weg, 
dan behoort men door een 
heg, boomen of struiken, of 
door een schutting de vlucht 
der bijen omhoog te leiden. 
Bijen zoeken de meest vrije 
doortocht en verheffen zich 
dus boven beletselen. Vandaar 
dat bijen in stadstuinen vrijwel 
nimmer overlast geven aan de 
omgeving: ze verheffen zich tot 
boven huizenhoogte.

Men zorge er voor, dat de 
kracht van koude of vochtige 
winden, vooral aan de zijde der 
vlieggaten, gebroken wordt 
door geschikte beplanting of 
omheining. Van groot belang is 
verder, dat de bijenwoningen 
gedurende het warmste gedeel
te van den dag schaduw onder

vinden van hoog geboomte of 
andere afschutting. Middag
schaduw komt de honingop
brengst sterk ten goede. Vrije 
ventilatie is van belang, maar 
koude winden veroorzaken 
vee1 meer verlies aan bijen en 
aan voorraad, dan vele imkers 
denken. Sneeuw weerkaatst het 
zonlicht op den ingang en ver
oorzaakt veel verlies door voor
tijdig uitvliegen. De vlieggaten 
moeten des winters dan ook 
worden afgedekt.

Verplichtingen tegenover 
anderen
Een bijenstand van eenigen 
omvang behoort niet gevestigd 
te worden op minder dan drie 
kilometer afstand van een reeds 
bestaande imkerij. Dit beteekent 
nadeel voor den ouden èn den 
nieuwen bijenhouder.

Schotman 

Op1telllng in groepen van vier. Bijenstandgroep van Br. Adam, St. Mary's Abbey 
Buckfast, Devon. 

Opstelling in groepen van vier.  
De bijenstand van Br. Adam,  
St Mary’s Abbey Buckfast, Devon.
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Een update over het overleg in het 
Amsterdamse Bijenberaad.

In deze bijdrage wil ik u uitleggen hoe het 
Amsterdams Bijenberaad door samen te  
werken en in overleg te gaan met de gemeen-
te Amsterdam een positieve draai kon geven 
aan de bedreigingen die ons boven het hoofd 
hingen.

Afgelopen zomer zag het er niet zo best uit  
voor de toekomst van de imkerij in Amsterdam. 
Op verzoek van de Partij voor de Dieren had het 
Amsterdams college opdracht gegeven aan EIS 

KO VELTMAN

Bijenberaad 
Groot 
Amsterdam, 
deel 3

om onderzoek te doen naar mogelijke voedsel
concurrentie tussen honingbijen en ander bloem
bezoekers in Amsterdam. De uitkomst van dat 
onderzoek sloeg bij de imkers in als een bom. Er 
zou een registratieplicht komen en wij moesten 
terug naar 3 volken per km²! Een voor ons onmo
gelijk voorstel.

Het door Covid in slaap gesukkeld Amsterdams 
bijenberaad (een overleg tussen alle imkerorga
nisaties in Amsterdam) werd met spoed bij  
elkaar geroepen. Wij maakten de gemeente  
duidelijk dat wij met hen over dit onderwerp  
in gesprek wilden gaan. In een eerste gesprek 
mochten wij onze bezwaren kenbaar maken.  
In een volgend gesprek konden wij discussiëren 
over mogelijke oplossingen. Als resultaat kwam 
er een brief van wethouder Zita Pels (dierenwel
zijn) aan de gemeenteraad waarin zij stelde dat 
zij een goed overleg met de imkers belangrijk 
vindt. Een registratie van imkers ziet zij niet als 
haalbaar en het verbieden/verminderen van  
bijenvolken als niet te handhaven. Samen met de 
imkers worden de negen gebieden waar voedsel
concurrentie wordt vermoed bekeken op de 
aanwezigheid van bijenvolken. Indien er inder
daad grote aantallen volken staan gaan wij in 
gesprek met de daar aanwezige imkers. Verder 
wordt extra onderzoek gedaan naar eventuele 
voedselconcurrentie op plekken waar een verschil 
van inzicht is. Ook heeft de gemeente toegezegd 
dat er meer aandacht komt voor drachtverbete
ring voor alle bloembezoekers. In natuurgebieden 
waar nu nog geen bijen staan worden voorlopig 
geen nieuwe bijenvolken geplaatst. https://maps.amsterdam.nl/honingbijen/
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Drie volken per km² 
De zomer van 2022 was er een met veel onzeker
heid voor de imkers. Konden wij onze mooie 
hobby nog wel blijven uitoefenen? En waarom 
werden wij plotseling weggezet als ordinaire  
honingboeren, terwijl wij zelf dachten toch zo 
serieus met de natuur bezig te zijn? Overleg met 
de gemeente, waarin beide partijen zich open
stelden voor de mening van de ander, heeft  
bewezen dat je er in een gesprek samen uit  
kunt komen. Wij zijn er echter nog niet. Verder  
onderzoek zal duidelijk moeten maken waar 
knelpunten zitten. Het oplossen van die knel
punten zal niet altijd makkelijk zijn en vraagt de 
wil om tot oplossingen te komen. Gelukkig zijn 
imkers meestal verstandige mensen. Om dit 
overlegproces een steuntje in de rug te geven 
heeft het bijenberaad op 23 februari ingesproken 
op de commissievergadering van de commissie 
duurzaamheid. De wens van 3 volken per km² 
staat namelijk nog steeds in de raadsstukken. 
Wij zien die 3 volken per km² als een niet goed 
onderbouwde aanname die zeker niet van toe
passing kan zijn in ons stedelijk gebied.

NB de brief van de wethouder aan de gemeente
raad is te vinden op de website van de gemeen
te. Raadsinformatiebrief 2 februari 2023, afdoe
ning toezegging n.a.v. schriftelijke vragen inzake 
de zoete inval van honingbijen. (even bladeren 
naar 2 februari)

KO VELTMAN IS VOORZITTER VAN IMKERVERENIGING AVBB

HTTPS://WWW.BIJENPARK.NL/BIJEN-HOUDEN/AVBB/ x 

https://www.nationalgeographic.nl/dieren/2021/06/deimkersvanamsterdam

Voor de bijen, ook wel Bijentafels is een 
kunstwerk van Frank Mandersloot uit 2004 
in AmsterdamOost. Het beeld staat op de 
kruising van de Panamalaan en de Piet 
Heinkade (in uitgang Piet Heintunnel). 
Het bestaat uit vier gestapelde tafels, twee 
van beton (onder) en twee van hout (boven). 
Onder de bovenste tafel is een rooster 
opge hangen waarop 6 bijenkorven staan. 
Twee kasten zijn in gebruik. Enige jaren 
geleden dacht de gemeente nog anders over 
het houden van bijen in de stad.
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Tijdens een vakantie in de bergen was het continu 
rotweer en uit verveling ben ik toen filmpjes over 
bijen gaan kijken op internet. Dat sprak me erg 
aan en ik wilde ook wel imker worden. Helaas 
werd ik in 2017 afgewezen voor de basiscursus 
omdat ik toen te jong was. Het jaar erop ben ik 
samen met mijn moeder met de basiscursus 
gestart en hebben we ook het diploma gehaald. 
Met onze 2 cursusvolkjes zijn we begonnen op 
het bijenpark. Dat eerste jaar ging bij mij heel 
goed, maar het volk van mijn moeder was 
gevormd uit de restjes van alle overgebleven 
cursusvolkjes en dat ontwikkelde zich erg 
moeizaam.

Nu imkeren we op een echt prachtige plek aan 
de rand van het Broersepark, op 3 minuten fietsen 
vanuit huis. Ik imker altijd samen met mijn moeder; 
dat is echt handig omdat je samen meer ziet 
(mijn moeder moet wel een leesbril opzetten) en 
ook omdat ik het praktische werk doe en mijn 
moeder de benodigde spullen voor het imkeren 
betaalt 😏. In de weekenden reserveer ik tijd om 
met mijn moeder onze bijen te verzorgen.

We proberen om het aantal volken op 2 te 
houden. Meestal lukt dat wel door een aflegger 
te maken en die aan het einde van het seizoen 
weer met een volk te verenigen. Met twee volken 
is er wel weinig speling. De bijen stellen je altijd 
weer voor verrassingen. Zo blijf je leren. Zuur als 
iets mislukt, maar met hulp van de andere imkers 
komt het toch weer goed.

Misschien gaan we toch een keer naar 3, maar 
het moet wel een hobby blijven; de honing is 
bijzaak. De honing geven we weg aan vrienden. 
Het is altijd een leuk cadeau om te geven. Mijn 
vader maakt het etiket samen met mijn moeder. 
Het is niet volgens de regels, maar prima voor 
ons cadeaudoel.

Afgelopen jaar hebben we via Jorrit een bijen  
zwerm van het dak van de Bijenkorf in een vrije 
bijenkast op onze bijenstand geplaatst. Dat volk 
ontwikkelde zich goed, maar bleef in het warme 
najaar zo lang doorbouwen en vol in het broed, 

dat onze voorraad wintervoer niet werd opgesla
gen maar direct verbruikt. Dat hadden we nog 
niet eerder gezien. Dat ging wel ten koste van de 
kwaliteit van de winterbijen. Zo af en toe halen 
we het lesboek er maar weer eens bij.

Mijn moeder helpt op de vereniging bij het 
praktijkdeel van de basiscursus. Ik ben voor haar 
de standby. Het is leuk om te helpen en ik leer er 
telkens weer van. Grappig om te zien hoe iedere 
cursist een eigen aanpak kiest: blote handen, olie 
gebruiken, handschoenen aan. Dit jaar voor het 
eerst met Ingrid als docent.

Zo af en toe word ik nog wel gestoken. Een keer 
was wel spannend: 56 steken in mijn enkel en 
veel bijen om me heen terwijl ik met een zware 
honingkamer in mijn handen stond. Toch gedaan 
wat ik me geleerd was: geen paniek, kast rustig 
neerzetten en kalm weglopen. Gelukkig is het bij 
een dag een pijnlijke enkel gebleven.

Bijpraten komt via de mail van mijn moeder en 
die lees ik eigenlijk nooit. Deze rubriek kende ik 
daarom nog niet! Maar vanaf nu ga ik BijPraten 
volgen via de website, zeker nu dit interview erin 
komt.

Omdat we de werkzaamheden vaak in het 
weekend uitvoeren, is het goed te combineren 
met mijn studentenleven. Ik ben nu in 3e jaars 
scheikunde, met een accent op biochemie en dat 
loopt voorspoedig. Ik heb al een stage gepland bij 
de VU over de synthese van nanodeeltjes. In com 
binatie met licht kan daarmee een lensfunctie 
ontstaan, waarmee licht heel gericht in een gebiedje 
kan worden omgezet in warmte. Reuze spannend!

Naast mijn studie doe ik aan schaatsen op de 
Jaap Edenbaan en schermen. 

Ik heb nog geen helder beeld wat ik zou willen 
worden. De studie die ik nu doe is erg boeiend. 
Als ik mijn Bachelor heb gehaald ben ik van plan 
een tussenjaar te nemen waarin ik in Italië 
Italiaans wil leren. Elke zomer brengen we daar 
onze vakantie door en inmiddels heb ik enkele 
goede Italiaanse vrienden. Daarna zie ik wel welke 
vervolg studie ik kies.

Voorlopig blijf ik met veel plezier met mijn 
moeder onze volken verzorgen en van de bijen 
genieten. x

“Zo moeder, zo zoon”

In deze rubriek wordt  
een kind van een imker  
van onze vereniging geïn-
terviewd door Jos Valentin
over imkeren met zijn/ 
haar ouder(s). Deze keer 
stelt Mees(21), zoon  
van imker Ariane  
Joustra zich voor:

Ik ben Mees
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Zoals het in democratie betaamd 
worden voorstellen in de algemene 
vergadering voorgelegd aan  
de aanwezigen, besproken, en  
eventueel akkoord bevonden.
Dit is ook het geval met het  
voorstel omtrent het inrichten  
van het stukje grond voor de  
stallen als bloementuin.

Erik van Rosmalen heeft een mooie schets 
gemaakt van de tuin voor de stallen op de lange 
zijde. Een aantal plant deskundigen hebben de 
schets bekeken en zoals het hoort in een demo
cratie na wat discussie is het plantenschema 
goedgekeurd.

De volgende stap is hoe realiseren wij het 
inrichten van dit stukje grond voor de stallen. 
Door Jan Westerhof is een plan van aanpak 
gemaakt. Dit resulteerde in een geschatte beno
digde menskracht.

De chartercampagne werd gestart. Voor elke 
zaterdag van maart werden er mails heen en 
weer gestuurd naar de leden van de vereniging. 
Elke zaterdag kwamen er acht vrijwilligers zich 
melden voor het verzetten van de werkzaamhe
den, voor de helft steeds dezelfde leden.
Zowaar voor een vereniging met rond de honderd 
leden en stalhouders niet slecht!

ROY BIELERT,
STALHOUDER EN LID VAN DE TUIN COMMISSIE
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Demonstratiekast

Voorstel tuinbeplanting 

Het stuk grond loopt vanaf de tuin van Hermen Groen tot en met de tuin van Roy Bielert  26 x 6 meter  156m2

Lavandula angustifolia ‘Hidcote’/’Munstead’  3 a 4 per strekkende meter  ± 91 planten

Symphoricarpos orbiculatus - Radijsboompje  (heester, 150 cm)  30 planten

Symphoricarpos albus var. laevigatus - Sneeuwbes, Klapbes (heester, 150 cm)  29 planten

Aster ageratoides ‘Stardust’ - Herfst aster,  ± 182 planten (7 per m2)

 Salvia officinalis    
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Beplantingsvoorstel

De eerste voorbereiding
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Op de eerste en tweede zaterdag werd 
de grond voor de stallen op het lange 
stuk onkruid vrij gemaakt door middel 
van een spitvork, bruikbare planten 
werden opzij gezet, onkruid werd ver
reden richting composthoop, compost 
aarde werd gezeefd en verreden van 
de compost plaats naar de omgespitte 
grond. Grond was klaar om machinaal 
omgewoeld te worden.

Op de derde en vierde zaterdag van 
de maand werd door de aanwezigen 
houtsnippers verspreid over de paden. 
Voor de derde zaterdag was een vracht 
besteld en voor de vierde zaterdag 
een vracht. Er werd hard gewerkt! Het 
verplaatsen van de houtsnippers ging 
zo vlot dat er zelfs tijd genoeg was om 
wat snoeiwerk te doen. 

Vrijwel de volledige voorste composthoop  
is over het stuk grond uitgespreid

Nog bruikbare bollen werden uitgespit, 
asters werden gescheurd en verplant.
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Het freezen werd op woensdag  
29 maart uitgevoerd, waarna op 
donderdag Jan Westerhof en Rudolf 
van Slageren de lijnen hebben uitgezet 
voor de te poten planten. Het plant
goed werd aangeleverd op vrijdag en 
zaterdag door 7 tuinlieden gepoot.
Het resultaat mag er zijn!

Collega leden van de vereniging 
bedankt voor de inspanning. Elke za
terdag met zestien handjes (het poten 
lukte gelukkig ook met 14 handjes, 
maar duurde daardoor wel langer) 
de klus geklaard. De magische acht 
werkers!

Jan Westerhof zorgde weer voor de 
koffie, thee met koek. x

Het plantgoed, alleen nog even in de grond zetten.
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In de rubriek ‘Vragen aan Frans’ in het blad 
‘Puur Natuur’ van Natuurmonumenten van 
lente 2023, vraagt een lezer of er misschien 
mijten op deze hommel zaten (zie foto).  
Dat bleek inderdaad. 

De mijten liften mee op de hommel naar het 
nest en beginnen daar het nest schoon te houden 
door allerlei afval op te eten. Een winwin situatie 
dus, omdat de mijten op zich niet schadelijk zijn. 
Of het moeten er zoveel worden, dat de hommel 
niet meer de lucht in kan komen.

Toen ik via een tip van Klaas van der Lee over 
de hommel met mijten las, herinnerde ik me 
dat ik in het voorjaar van 2021 zelf ook een keer 
mijten gezien op de Rosse Metselbij (Osmia 
bicornis). Zie foto.

Volgens Pieter van Breugel (auteur van het 
boek ‘Gasten van bijenhotels’) zijn mijten bij 
wilde bijen en hommels een veel voorkomend 

verschijnsel en functioneren ze als echte oprui
mers. Pas in grote aantallen kan de mijt de wilde 
bijen schade toebrengen.

Pieter van Breugel heeft in zijn boek Gasten 
van bijenhotels in hoofdstuk 21 (zie link) mooi 
beschreven hoe de mijten en wilde bijen met 
elkaar samenleven.

De mannetjes komen als eerste uit de nestgang, 
maar moeten de uitgang vrij knagen en zijn daar 
even mee bezig. De mijten klimmen dan op het 
mannetje dat buiten het nest op zoek gaat naar 
vrouwtjes.

Tijdens de paring, die inclusief voorspel ook 
wel wat langer duurt, stappen de mijten over 
op het vrouwtje en komen zo weer in een nieuw 
nest zodat hun cyclus opnieuw kan starten.

Dat is een ander soort samenleving dan die 
tussen onze honingbijen en de Varroa Destruc
tor! Die doet helaas zijn naam Destructor eer 
aan. x 
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JOS VALENTIN

Er zijn 
mijten en 
mijten... 

https://www.bestuivers.nl/Portals/5/Publicaties/Bijengasten_derde_

druk/Gasten%20van%20bijenhotels_H21_HERDRUK2019.pdf

Scan de QR code of  
klik op knop voor hoofdstuk 

21 van Pieter van Breugel's 
boek Gasten van bijenhotels

Rosse metselbij  
(Osmia bicornis)  
met 4 parasieten 
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Het is jammer dat een groot deel van 
het archief verloren is gegaan. De toen-
malige secretaris in de jaren 50, Otto de 
Kat, ging verhuizen van zijn ouderlijk 
huis naar een ander onderkomen.  
Tijdens die verhuizing is een groot deel 
verloren gegaan. 

van het bestaan van de afdeling. Een bij
enpark had men toen nog niet. Uiteraard 
is het bestuur op zoek gegaan naar een 
plekje en vond dat op een stuk grond van 
boer De Jong, die aan de Middenweg van 
de Middelpolder woonde. Deze had ten 
westen van de toenmalige vuilverbranding, 
aan het zogenaamde Schelpenpaadje, nog 
een braakliggend stukje land liggen. De 
vuilverbranding was gelegen aan de Van 
Dam van Isseltweg. Deze weg lag ten noor
den van en evenwijdig aan de Bm Van 
Sonweg. In de volksmond werd de Van 
Sonweg ook wel de Schipholweg genoemd, 
omdat deze liep van Rijksweg A1 naar 
Schiphol (Badhoevedorp) De Van Dam 
van Isseltweg liep van de Middenweg in 
de Middelpolder naar de Keizer Karelweg 
in de bebouwde kom van Amstelveen. De 
Bm. Van Sonweg werd omgetoverd tot de 
Rijksweg A9, welke nu weer drastisch 
wordt aangepakt. Met toestemming van 
boer De Jong heeft het bestuur bij B en W 
van Amstelveen een verzoek ingediend om 
daar een bijenparkje te kunnen stichten. 
Met een schrijven van 29 mei 1959 kreeg 
de afdeling toestemming om dat stukje 
land in gebruik te nemen, zij het voor on

Ik kon dus ook niet nagaan wanneer de 
afdeling NieuwerAmstel is opgericht. 
Maar dankzij een pocketboekje van de 
uitgave “Het Groentje”, uitgereikt door 
een lid van het hoofdbestuur van de VBBN 
op 15 maart 1956 ter gelegenheid van het 
vijfentwintig jaren bestaan van de afde
ling, neem ik aan dat de afdeling toen is 
opgericht door, onder andere, de heren 
Van der Pol en Vunderink, de vader van 
Dick Vunderink. Ook in het archief van de 
VBBN is dat niet terug te vinden. In de Twee
de Wereldoorlog is een groot deel van dat 
archief bij een brand verloren gegaan. Dit 
in 1956 aan het toenmalige bestuur over
handigd boekje is de oudste aanwijzing 

bepaalde duur. In het schrijven werd tevens 
aangegeven dat getracht zal worden om in 
het te stichten recreatiegebied, ten oosten 
van de toekomstige Rijksweg nr 3, die nooit 
is gerealiseerd, een terrein voor een bijen
park te reserveren. Dat kreeg zijn beslag in 
1964. De wijken Bankras en Kostverloren 
waren in aanbouw. De vuilverbranding 
kwam te dicht bij de bebouwing te liggen 
en er werd besloten deze af te breken. 
Intussen had de gemeente in het genoem
de recreatie gebied een terrein in gebruik 
genomen als “gemeentekwekerij”. Dat was 

Het begin en einde van het 
Bijenpark Escapade

HENK KOOIJ
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aan de Escapade. Daar waren reeds de 
sportvelden van RKAVIC aangelegd. Het 
eerste gedeelte van die kwekerij, ongeveer 
25 x 25 meter, werd toegewezen aan de 
afdeling. De plaats werd voorlopig aange
wezen in afwachting van een definitieve 
plaats. Voor het gebruik van de grond was 
de huur tien gulden!!!! Per jaar, wel te ver
staan. Dit alles bij besluit van Burgemeester 
en Wethouders. Toen ik in 1972 lid werd 
van de afdeling had zij 38 leden. Omdat 
wij, Leo Groen, Dick Vunderink en ik, in 
1975 een beginnerscursus hadden georga
niseerd en daar gewag van hadden gemaakt 
via de plaatselijke en regionale pers, kwam 
er meer belangstelling voor het bijenhou
den. Het gevolg was dat de afdeling eind 
1976 groeide naar 57 leden!!!. Er deed zich 
wel een probleem voor. Het Bijenpark 
werd te klein. De gemeentekwekerij was 
ingedeeld in vakken van 15 meter, geschei
den door Elsenhagen. Er werden op de 
kwekerij bomen gestekt en zaad gewon

nen voor de flora in de bermen.  
We kregen er een stuk van 15 meter in de 
lengte bij. Daartoe werd het metalen hek
werk aan de achterzijde verplaatst en van
af de schutting langs het toegangspad 
aangepast. Het gevolg was wel dat het 
tijdelijke werd omgezet in een definitieve 
plaats. Met een officieel huurcontract als 
resultaat. Dat ging in op 1 maart 1980. 
Maar er ontstond nog een probleem. De 
overeenkomst moest door twee leden van 
ons bestuur worden ondertekend. Ons 
bestuur was daartoe niet gerechtigd, om
dat zij geen rechtsbevoegdheid had. De 
enige uitweg was het hoofdbestuur van 
de VBBN te vragen de overeenkomst voor 
ons te onder tekenen. Nou, daar had men 
geen oren naar. We moesten dat zelf maar 
oplossen. Uiteindelijk hebben we een op
lossing gevonden. In overleg met vertegen
woordigers van de gemeente werd besloten 
dat wij konden ondertekenen, onder voor
waarde dat wij op korte termijn zouden 
zorgen voor inschrijving bij de Kamer van 
Koophandel middels statuten of een huis
houdelijk reglement, zodat we rechtsbe
voegdheid zouden krijgen. Omdat wij met 
dit probleem te kampen kregen, hebben 
we het hoofdbestuur dringend verzocht 
algemene statuten te laten ontwerpen, 
zodat wij, en ook andere verenigingen, daar 
gebruik van konden maken. Dat heeft 
geresulteerd in de statuten die we nu ge
bruiken. Op 2 juli 1980 ontving het gemeen
tebestuur een nota voor de huur van het 

park van ƒ918,75 voor het tijdsbestek van 
1 maart 1980 tot en met 30 september 
1980. Omgerekend ƒ3,95 per m². Wel iets 
meer dan de jaarlijkse symbolische bij
drage van tien gulden, dat we tot dan toe 
betaalden!!! In november 2005 kreeg ik 
telefoon van een vertegenwoordiger van 
Beheer Gebouwen van de gemeente. Hij 
vertelde mij dat het einde van het Bijen
park Escapade in zicht was. De gemeente 
wilde ter plekke een onderkomen met 
opslag en kantoorruimte bouwen voor de 
afdeling Tractie en Compostverwerking. 
Wij zouden een andere plaats toegewezen 
krijgen. Middels onderhandelingen werd 
ons een plaats toe gewezen op een braak
liggend stuk terrein naast de kinderschool
werktuinen aan Langs de Akker. Het werd 
dus het oude bijenpark afbreken. En nog 
bruikbare onderdelen overbrengen naar 
Langs de Akker. In februari 2006 was alles 
afgebroken en de rest was voor de gemeen
te. En nu op naar Langs de Akker!!!x
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AGENDA 

Programma
Plaats: Bijenpark

zaterdag 3 juni 
voorbereiding Amstellanddag en huldiging 
jubilarissen

zondag 4 juni 2023
Deelname Amstellanddag

Bijenpark: Langs de Akker 1, 1186 DA Amstelveen
Check de website de lezingen kunnen veranderen
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